



**ခ့ဉ်အဲဉ်ယုဉ်-ကညီဒီကလုာ်စာဖိုဉ်ကရ၊  
လီာ်ခါဉ်သးဝဲလီာ်ခိဉ်သ့ဉ်  
ကီာ်သူလုာ်**

**ခ့ဉ်အဲဉ်ယုဉ်-ကညီဒီကလုာ်စာဖိုဉ်ကရ၊အလံာ်ဟ့ဉ်ယုာ်ဆူကညီလါခူးကံာ်စုအမူး**

နံၤသီ-ကညီနံဉ် ၂၇၅၈နံဉ်လါခူးပဲၤ၁၅သီ  
ခရံဉ်နံဉ်-၂၀၁၉နံဉ်လါအီကူဉ်(၁၅)သီ

ကညီနံဉ် ၂၇၅၈နံဉ်, လါခူးပဲၤ (၁၅)သီ, ခရံဉ်နံဉ် ၂၀၁၉နံဉ်, လါအီကူဉ်(၁၅)သီ အနံၤအံၤ မ့ၢ်ဝဲကညီကလုာ် အလုာ်အလံာ်ထူသနူတံာ်ကံာ်စုအမူးအမုာ်နံၤန့ဉ်လီၤ. ဝဲလါခူးကံာ်စုအမုာ်နံၤအံၤ, ခ့ဉ်အဲဉ်ယုဉ်-ကညီဒီကလုာ်စာဖိုဉ်ကရ၊, ဆုာ်ယီၤဘဉ်အတံာ်ဆါဂုၤဆါဝါဆူ အပုၤကလုာ်ကညီဖိကိးနီၢ်ဂါဒဲး ကအိဉ်လါပဲၤဒီး ကညီကလုာ်အသးသဟီဉ်, ကညီကလုာ်အက့ၢ်အဂီၤ, ကညီကလုာ် အသူးအသ့ဉ်လါကပီၤဒီး မၤလၢကပီၤသကိးဘဉ်ကညီတံာ်ကံာ်စုအမူးအံၤန့ဉ်လီၤ.

တံာ်ကံာ်စုအံၤ မ့ၢ်ကညီကလုာ်, အလုာ်အလံာ်ထူသနူ, တံာ်ဆဲးတံာ်လါလုာ်ဒိဉ်ပုၤဒိဉ်တမံၤ ဒီးလုာ်လံာ်ထူသနူတံာ်ဆဲးတံာ်လါအံၤအိဉ်တ့ၢ်ဝဲဒဉ်လါပျါလံၤလံၤန့ဉ်လီၤ. တံာ်ကံာ်စုအမူးဘဉ်တံာ်မၤအီၤဝဲ လါခူးလါပဲၤအနံၤ အယီ တံာ်ကိးဝဲဒဉ်လါ လါခူးကံာ်စုန့ဉ်လီၤ. ပုၤကညီကလုာ်တဖဉ် သနူထီဉ်အသးလါ ပုၤကလုာ်အတံာ်လဲၤခီဖျိ, ပုၤကလုာ်အတံာ်ဘဉ်က့ၢ်ဆါခဲဉ်, တံာ်လုာ်အိဉ်သးသမူ အတံာ်ဖဲးတံာ်မၤအကလုာ်, တံာ်အိဉ်တံာ်ဆိး လီာ်က့ၢ်တဖဉ် အဖိခိဉ် ပမိာ်ဒိဉ်ပာ်ဒိဉ်လါပျါတဖဉ် ဒ်န့ဉ်ထါအတံာ်လီၤစၢၤဒီး တံာ်ဘဉ်ထွဲအိဉ်ဝဲ အသိး, န့ဉ်ဖိထါဖိ တဖဉ် ကသ့ဉ်ညါလီာ်အသး, ကရုလီာ် မုာ်လီာ်သးအဂီၢ်, န့ဉ်ဖိထါဖိလါအအိဉ်လီၤပြုလီၤပြုဝဲဒဉ်လါ တံာ်လီာ်အါတီၤတဖဉ် တနံဉ်တဘျီ ဝဲလါခူး ကတီာ်အံၤ ကိးဖိဉ်ရီဖိဉ်ထီဉ်အသးဒီး မိာ်ပာ်, ခိဉ်နံၢ်, သ့ဉ်က့သးပုၤသ့ဉ်တဖဉ်ကံာ်န့ၢ်အစု, ကတီၤသိဉ်လီၤသီလီၤ, မၤလီာ်ဖိလံၤဒီးဆိဉ်ဂုၤဆိဉ်ဝါဝဲဒဉ်န့ဉ်လီၤ.

တံာ်ကံာ်စုအမူးအံၤ တမ့ၢ်တံာ်စုာ်တံာ်န့ဉ်, တံာ်ဘျီတံာ်ဘါအလုာ်အလံာ်ဘဉ်. မ့ၢ်တံာ်လုာ်တံာ်လါ, တံာ်ဆဲးတံာ်လါတမံၤလါ အဘဉ်ထွဲဒီး ကညီဒီတကလုာ်, မ့ၢ်ဝဲပပုၤကလုာ်ကညီအတံာ်ဆဲးတံာ်လါ, အလုာ်အလံာ်ထူသနူတမံၤန့ဉ်လီၤ. ဝဲမုာ်နံၤအံၤပုၤလါအဂီၢ်ယုာ်ဒီးဟ်ပနီဉ်လီၤအသးလါအဟဲလီၤစၢၤလါကညီကလုာ်တဖဉ်, ဒ်မိာ်ဒိဉ်ပာ်ဒိဉ်လါပျါတဖဉ်မၤတ့ၢ်ဝဲဒဉ်အသိး, ဟ်ဖိဉ်ထီဉ်အသး, လါအလီာ်ဒဉ်ဝဲ, လါအန့ဉ်ဒဉ်ဝဲ, ကံာ်န့ၢ်သကိးလီာ်အစုလါ အဟ်ဖျါထီဉ်ဝဲ ပမ့ၢ်ပုၤတကလုာ်ယီ လါအဟဲလီၤစၢၤလါ မိာ်ဒိဉ်ပာ်ဒိဉ်တန့ဉ်ယီန့ဉ်လီၤ. မ့ၢ်တံာ်ဟ်ဖျါထီဉ်ကညီကလုာ်အိဉ်ဒီး တံာ်သးတဖျါဉ်ယီ, ဟ်ဖိဉ်ထီဉ်သကိးပသးလါတံာ်အဲဉ်တံာ်က့ၢ်အပူၤ, ဟ်ဖျါထီဉ်သကိးတံာ်ယူတံာ်ဖိးအပနီဉ်န့ဉ်လီၤ.

လါခူးကံာ်စုအမူးအပူၤတံာ်စူးကါဝဲဒဉ်တံာ်ပနီဉ်တံာ်ပိးတံာ်လီၤန့ဉ်လါအမ့ၢ်ဝဲ, မ့ၢ်တံာ်လုာ်, ပအံ, တက့ၢ်, ကထံ(ထံပိာ်), ဖိဂံၢ်ဝါ, ထံ ဒီး လုဉ်ဝါတဖဉ် မ့ၢ်တံာ်ပနီဉ် တဖဉ်လါ, အအိဉ်ဒီးအခီပညီဒဉ်ဝဲစုာ်စုာ်လါအဟ်ဖျါထီဉ်ဝဲဒဉ် ကညီကလုာ်အက့ၢ်အဂီၤလါ အမ့ၢ်ဝဲ တံာ်အိဉ်ယူအိဉ်ဖိး, တံာ်သးတီ, တံာ်သးဆူဉ်, တံာ်သးစွံကတုၤ, တံာ်သ့ဉ်န့သးန့, တံာ်က့ၢ်စး, တံာ်အဲဉ်ပုၤကလုာ်, တံာ်ဟ်ဒိဉ်ဟ်ကဲပတံာ်မ့ၢ်တံာ်, တံာ်နံာ်န့ၢ်အီၤသ့, တံာ်နံာ်န့ၢ်လီၤသး, တံာ်အဲဉ်တံာ်မုာ်တံာ်ခုဉ်အပနီဉ်တဖဉ်န့ဉ်လီၤ. ပပုၤကလုာ်အက့ၢ်ဂီၤ အသူးအသ့ဉ်လါကပီၤတဖဉ်အံၤ

အိမ်စံအိမ်ကျားသုဝေဒနာထဲလှပပျက်ကလေးတစ်ခုတစ်ခုစီ အတတ်သွယ်အိမ်ကတီး၊ ဟံးယာဒီးစူးကါအီ၊ အတတ်ပတ်ဖိုင်ထိုင်အသးန့လီ။

ကညီတတ်ဆဲးတတ်လှ တတ်ကံစုမူးအံ၊ ဟံင်ဖိယိဖိ၊ ဖံးဘူးညင်တံလှအအိမ်လှလီယံလီဘူးသုင် ခဲလက်ဟဲကုလှပတ်ဖိုင်ထိုင်သကိးအသးဒီးကံလိင်သကိးအစုထူးဖိုင်တံဖိုင်ကုအနီခိ၊ နီသးလှအဟးဖးဒီး အန့အထ၊ အပျက်ကလေးန့လီ။ မှဲဝဲဒင် ပပျက်ကညီအလှအလှအထူသန့တခါလှ ပနီခိနီသး ခံမံလက် တဖင်ကကုအိမ်ကုဒီးအန့အထ၊ အပျက်ကလေး၊ အိမ်ကုဒီးတတ်အဲပျက်ကလေး၊ တတ်ယူတတ်ဖိးအဂီန့လီ။ မှဲဝဲတတ်မလှသုင်နီ၊ မမူထိုင်ကုပျက်ကလေးအတတ်မှတ်အမူးတခါန့လီ။ လှတတ်န့အယိပပျက်ကလေးကညီ ဖိခဲလက် ကီပူကီချာ လှတတ်လီကိးပူဒဲး၊ ကဟံဖိုင်ထိုင်သကိးပသးလှပလီဒင်ဝဲဒီး မပျက်ထိုင်ကု ပပျက် ကညီကလေး အလှလှထူသန့ လှအမှတ်တတ်ကံစုအမူးအံ၊ ဒီးကျဲးစားပာယာသကိးအီ၊ ဒ်အမှတ် ပပျက် ကလေးအလှလှ ထူသန့တခါအသိးဒီး မလှကပီသကိးကညီတတ်ကံစုအမူးအံယူယူဖိးဖိးန့ မှတ်ကညီဒီ ကလေးစာဖိုင်ကရအတတ်ဟ့သဆင်ထိုင်လှကညီတတ်ကံစုမူးအမှတ်နံအံန့လီ။

ခွင်အင်ယူင်-ကညီဒီကလေးစာဖိုင်ကရ၊  
လီခါသးဝဲလီခိင်သုင်